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hebben.
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Dat ambtenaren Luier zijn dan andere mensen, is een veel gehoorde stelling
die echler moeilijk te bewijzen is. Maan in ieder geval w61 lui zijn de ambte-
naren in sp6, de bestuurskundestudenten. En dan nieL zozeer vanwege hun soms
uitgesproken pleidooi voor, of bedrijvige handel in uittreksefs. Nee, simpelweg
vanbJege het feib dat niet 66n van hen, en trouwens ook niemand van al-Ie andere
B.B.-lezers, in de pen is geklommen na het toch wel- enigszins provocerende ar-
tikel van Van de Val-L in de vorige B.B. Heeft dan niemand diens categorisering
van besbuurskunde al-s fkundet, als gekunstel-d ervaren (exeuseer, professor) en
heefl dan niemand opgemerkt dat hij de 'identiteitscnisis I van ons vak totaal-
verkeerd geinterpreteerd heeft?

Ha, gelukkig. In deze B.B. doet Michiel Nicolaas van der Hargh zijn intrede
afs columnist. Ter elfder ure is hij degene die laat weten dat hij de klok
heeft horen }uiden en aL aardig in de richting van de klepel wijst.

In dit nummer vindt u verder een intervieuw met Neelie Smit-Kroes. Zij is
niet de eerste prominentie van l-iberale signatuur die in dit blad het woord
gelaten wordt. Vanaf het volgende nummer zullen de ldeologieiin dan ook wat
eerlijker verdeel-d aan bod komen. Maar men moet niet uit het oog verfiezen dal
de verdeling van ambtelijke top-functies over de diverse politieke ideologieiin
nu eenmaal- beslist geen getrouwe afspiegeling vormt van de verhoudingen tussen
die ideologieiin in de samenleving a1s geheel. De overstap van Hans Pont naar
Bi-nnenlandse Zaken schudde Nederland enige weken geleden ineens weer even he-
lemaa] wakker. In hoeverre het laten horen van de reactie van Van der Seheur
dil effect fysiek heeft ondersteund, is uiteraard moeilijk te kwantificeren.

Tot sl-ot wil ook ik er op wijzen: er waart een spook door het openbaar bes-
tuur, het spook der beweging. Hel spook doet zelfs de Landelijke Bestuurskun-
de Dag aan. Maar zaL heL de bureaucratisten, die er een 'heilige drijfjacht'
op voeren en dat vreemd genoeg doen door zo stevig mogelijk op hun stoeL te
blijven ziLben, ui-t handen blijven?

Victor Berg,
hoofdredacteur
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OPMTRKIIVGHV IAIV
THAL OVTRBODIG
SMIT-KROES?

Positivisme viert hoogtij ten
deparl.emenLe van minister Smil-
Kroes, de rgolden girlr van de
VVD. Acht jaar bestuurL zij nu
a1 Verkeer en WaLersLaat mel
een grote dosis daadkriichl . en
pubiiciteitszin. Een vrouw met
ervaring. Dat blijkt, ook tijdens
heL interview.

Maar kan zij de grote operaties nog
wel- overzien? 0p Verkeer en Waterstaat
zijn ongeveer 70 reorganisaties aan de
gang, waarvan 56 behartigd worden door
externe bureaus. Hoe bewaakt mlnisLer
Smit-Kroes de samenhang van het grote
aantal organJ-sabieveranderlngen?

Smib:rtlrlou, we reorganiseren niet om

te ieorganiseren, er ziL we1 degelljk
Iijn in, we zijn als departement bezig
met een proces van heroriijntatie. We

zijn daaraan begonnen omdat we zeff
ook constateren daL er sprake is van
een gewijzigde maatschappelijke be-
hoefte, zowel wat betreft de rol van
de overheid als van Verkeer en Water-
staat. Vooral in dit kabinet is duide-
lijk de pijler: Laat over aan de Pri-
vate sector wal daaraan overgelaLen kan
worden. Dus zoveeL mogelijk overhevefen
en de ro1 die dan voor mijn eigen wi-n-
kef Verkeer en WatersLaat overblijfl is
die van beleidscentrum. Dat betekenl
ook de grole operalies verwerken, zoals
decentralisalie, privatisering, afslan-
king en dergelijke. We zijn op dit mo-
ment heel zorgvuldig bezig om in deze
periode, met name tol aan het einde van
dil kabineL zoveel mogelijk duidetijk-
heid le scheppen, vooral de richling
aan te geven waar we naar toe gaan, om

uiLeindelijk te proberen tot een kwali-
tatief betere, maar tegelijkertijd ook
kteinere overheid Le komen. Bovendien
streven we naar versterking van de
marktsectoren . rl

Door Linda SchePman
en Frank Neumann

BB: 0p een buiLenstaander komt hel
loch een beetje raar over, a1 die ex-
terne bureaus die op het departement be-
zig zijn. Neem bijvoorbeeld de opmer-
king van de SPlTS-amblenaar* dle zegt
dat als een ambtenaar een idee heeft,
hel vaak niet word| overgenomen, terwijl
als externe bureaus hetzel-fde idee Lan-
ceren, het wef wordl overgenomen, waar-
bij dan komt dal exLerne bureaus geen
veranlwoordelijkheid hebben voor beleid (
op langere termijn. Hoe denkt de n:-nis-
Ler daarover?

Smit:rrNou, het beleid op de korle en
Iangere termijn, is natuurlijk aan de-
gene die pollt,iek verantwoordelijk is.
Voor zowef de manneR van buiten al-s van
lrinnen geldt dat de zaken uiteindelijk
gefiatteerd dienen te worden door de
politieke Nop. Het mag geen verschil,
uitmaken of het een man van bi-nnen of
buiten is. Ook heL externe bureau heeft
de veranLwoordelijkheid ten opzlchle
van zijn opdrachlgever en is zo mogelijk
nog kwetsbaarder dan de fui van binnen.rt

APPELS EN PEREI,{
Bij de reorganisaties wordt ar zoveel

mogelijk gebruik gemaakL van privatise-
rlng. De taatsle t,ijd bliikt nogal eens
dal privatisering iriet al-tijd lonend 1s
vanwege de hoge overhead- en onLwikke-
lingskosten. In hoeverre 1s er sprake
van dal er in plaats van voor privali-
serlng, gekozen wordt voor instrumenten
als public-private partnership, en zelf-
beheer?

* SPITS(Systematische Produkt,iviteits-
verbeterj-ng In Taakstelling Sbaf)-
amblenaar: lid van het SPITS-team,
groep van 15 jonge, veelbelovende
academici, uitgekozen door secretaris-
generaal Den Besten. Het SPfTS-team is
ingesteld met het doel hel deparlemenl
door te l-ichten in het kader van een
produktivi te itsverbetering .

Smlt,:rrWe hebben bij ons een combina-
tie, het hangt er heeL erg van af over
welke dienstonderdelen, welke aktiviNei-
ten je spreekt. Ik vind dat ie reuze
moel oppassen met de stelllng' die ik
overigens veelvuldig hoor, daL privati-
sering kosLbaarder is. Het hangt er maar
van af welke kosten je in de ene situa-
tie of de andere situatie meerekent. Wii
zijn bij de overheid nooit sterk geweest
in het toerekenen van al-le kostensoor-
ten. Ook mijn salaris zaL bij vergaande
privatisering op alfe dienslen moeten
drukken. Dat is natuurlijk nog nooit
voorgekomen, om maar even aan Le geven
hoe moeil-ijk het is te beoordeLen- Het
is gevaarlijk om appels en peren le ver-
gelijken. Een tweede opmerking is dat we

tot nu toe niet gewend waren om bij af-
stoting of uilbreiding van bepaalde
diensLen een zuiver economische afweglng
te maken, het was meer zo van: de club
ziL er toch, dus laten we dan gelijk maar
vragen of ze daL zo en zo willen doen.
Bij privatisering is het economische
afwegingsproces veel meer aan de orde,
mog:t er meer overwogen worden of een
laak nu wet echt nodig is, aangezien
de club er nog nieL zil'. Het zou best
kunnen betekenen dal er nu nog een ho-
ger kostenplaatje vast le stellen is
omdat er aan twee kanten gewend moeL

worden aan die siLuatie. Voor mij
blijft privatiseri.ng natuurlijk hel
politiek ingevulde plaatje, voor mij
blijft een kleine efficiijnt werkende
overheid, die ook ten aanzien van de

marktseclor beter lunctioneerL, een
ideaalbeeld omdat daar de zaken beter
afgewogen kunnen worden dan in een
groot log apparaat. Ik vind dat je een

instrument al-s privatiserlng op langere
lermijn moet bekijken en dan ook daar
pas de vergelijking moet maken. DaL
geeft overigens wel spanningen want bij
een ombuigende overheid is het spek daN
je nodig hebt om op de middelfange ter-
mijn te komen tot een betere en renda-
belere situatie niet meer, ol in gerin-
ge mate aanwezig.rl

BB: Een thema dat vaak wordt aan ge-
sneden blj reorganisaLies in he| opefl:
baar bestuur j-s dal de scheiding poli-
Niek/ambtelijk management een blokkacie
vormb voor een goede besturing van heL
departement. Hoe ligt dat op het Cepar-
Lement van mevrouw Smil-Kroes?

Smit:rrEr is sowieso een duidelijke
laakafbakening tussen de ambtelijke-
en politieke lop, uiteindelijk is de
politieke Lop natuurlijk ook verant-
woordelijk Len opzichte van wat er op

het departement gaande 1s. De versLand-
houdlng lussen mij en mijn secreLaris-
generaal is prima en we hebben dezeffde
visie op het departementale management -

We moeten oppassen dal we elkaar niet
de wanhoop aanpraten' we ziLLen in een

1n+.:"igerende tijd van vele groLe ope-
raties waarin veel van de mensen wordt
gevraagd. Daarnaasl is het natuurlijk
ook een uiLdaging van de bovensLe plank
om dat allemaal Le mogen meemaken - Ja,
we zull-en het met zijn allen moeten
kfaren, om te zien daL we de twinkelr
niel aLfeen eigentijds en met het oog
op de toekomst moeten beheren' maar
bovendien er ook voor zorgen dat de

winkel draaiende bliift, want hij is
niet gesloten wegens verbouwing.r'

BB: Vindl U de scheiding Politiek/
ambtelijk managemenl geen probleem
omdaL het tussen U en uw secreNaris-
generaal klikt?

Smit:rrEr 1s overal wel eens waL- Ook

bussen de voorziLter en de secretaris
van de voetbalclub. Het gaat er vooral-
om dat je duidelijkheid schept over
waar je mee bezig bent, en een bijdpad
ui|zet waarin je dingen denkt te kun-
nen bereiken. Aan de andere kanN moet

er ook gelet worden oP de moeilijke
punLen in zotn Proces, die er altijd
zi jn.rl

GAREI,{ VAI,{ DE KLOS
De Leidse hoogleraar bestuurskunde

Rosenthal-, een partijgenool, heeft in

1
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zljn oratle gezegd:'rPolitiek Den Haag
is r,romenteel zo stuurloos dat ambtena-
ren al-fe tijd hebben voor heb uit,vech-
ten van onderlinge vetes.t' Hij vindt
dat minlsLers meer en beter leiding
moelen geven aan hun deparlementen.
Voelt minister Smit-Kroes zlch hier-
door aangesproken?

Smit:rrfk was in het buitenl-and en ken
de inhoud van zijn inaugurele rede nog
niet precles. Ik heb de opmerklngen
gehoord, wij moeLen natuurlijk in zijn
algemeenheid oppassen dab wij niel le-
veel- navel-staren, maar doen wal van ons
verlangd wordt; dat geldt zowel- voor
pol1t,ici als voor ambtenaren, het is op
een gegeven moment gewoon garen van de
klos l-aten komen.rl

VROUWEN IIV HET
OPEI{BAAR BESTUUR

Tot nu toe zijn er nog maar weinig
vrouwen in het openbaar bestuur in ho-
gere poslties werkzaam. Zij vallen daar-
door extna op. Al-les irat zi j doen wordt
exlra kribisch bekeken. l,iomenteel zijn
er veel- vrouwen in de Bestuurskunde-
opleiding. Wat zullen naar het idee van
mevrouw Smit-Kroes de gevolgen zijn als
over enige jaren meer vrouwen op hogere
posities binnen het openbaar bestuur
zul-Ien werken?

SmiN:'tOh, een intrigerende vraag, ik
ben van mening dat in een situaLie bui-
ten het gezinsverband heb nieL zozeer
aankomt op mannen of vrouwen. Verder
ben ik ervan overtuigd, dal er tot nu
toe nog maar een beperkt aantal
vrouwen buitenshuis in betaalde func-
ties en dan nog in het openbaar bestuur
werkzaam is. Het 1s een aselecte steek-
proef. Het gaat om vrouvren, die bijna
tegen de stroom in hun plaats hebben
proberen te verwerven. Met de volgende
generaties zaI dat blijken, omdat de
categorle mannen bestaande uit vech-
ters, clie-hards compromismannen, noem
all-es maar op, bij de categorie vrouweh
die nu actief zijn, nog niet zo herken-
baar is, omdaL het geen afspiegeling is
van heL bestand van vrouwen in onze
samenleving. Wanneer dat veel- meer aan
de orde is, zaL heL zo zijn dal je met
mensen le maken hebt met soms heel
verschll-lende karakters en persoonlijk-
heden en dat het er dan niel zozeey om

gaat of het een vrouw of een man is,
maar meer of het een zus of zo per-
soonlijkheid is. "

BB: Je hoort wel- ee.ns zeggen dat
vrouwen directer en emotioneler zijn
en dat ze vanuit die optiek wel-licht
bijdragen aan een verbetering van pro-
cessen in hel openbaar bestuur. Bent
U het daarmee eens?

tlinit:r'Ik geloof niet zo daL het met.

rneer vrouwen anders zal- gaan. Al-s er
straks een veef groLer cabegorie

vrouh/en buitenshuis werkt, kun je ver-
wachten dat je net als bij de mannen
carrl6nemakers, of compromismakers aan-
treft. Ik roep opgewekt dat iedereen
zichzelf moet blijven en een patroon
moet klezen wat hij of zij vindt dat
hel beste pasl. Al-s dat maar bewust
gebeurt.rr

WATER EN BROOD
Wat betreft de infrastrucluren vragen

wij ons af waarom het probleern van de
overbel-asting van de Randstad niet een-
der is ontdekt. Door de l-ate signale-
ring kan pas over tien jaar ee.n struc-
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turel-e oplossing worden gerealiseerd.
Is de oorzaak daarvan dat het probleem
tot voor kort poliLiek gezien niel
interessant was, of ligt het aan een
slecht controlemechanisme?

Smit:rri\lee hoor, het is ook al_ in het
vorige kabinet aan de orde geweest,. Er
is inmiddel-s een nieuw wetsontwerp voor
het Rijkswegenfonds en het doel is
daarbij om een bouwprogramma op Le zeL-
ten en meer wegverbindingen te reali-
seren. Het flleprobleem verklaar ik uil
de snelle groei van de automobil_iteit.
Prognoses kloppen nooit, maar we zijn
nu op wel heel_ korte termijn met de
neus op de feiten gedrukt. Het, autobe-
zit is ondanks all_e uitspraken die
daarover gedaai-r zijn gigantisch ge-
stegen. fk vind nog altijd hel meesl
overtuigende wal een onderzoeker van
uw eigen universiteit,, Flip de Kam,
aandroeg. Hij stelde vast dat twee
van de drie minimumuitkeringsgerech-
tigden een aulo bezitten. Dan hebben
we het bepaald niet over een vetpot,
dat kan hel-emaaf niet volgens de som-
metjes. i"ien j-s kennelijk bereid op
viater en brood Le ]even om die auto te
houden. Die mensen hebben dat, in een
prioriteiLenstell_ing Loch zo besl_ist.
Verder heeft ook de aangetrokken eco-
nomj-e ertoe bijgedragen dat de ontwik-
kelingen sneLler gingen dan gedacht.
Daarnaast werken inspraakprocedures dan
vertragend op de oplossingen van diL
soort problemen.

HULLIE DAAR
BB: De tot nu toe gevonden oplossin-

gen van een verhoging van de wegen-
belasting, een geprivatiseerde aanleg
van tunneLs en een daarmee in verbin-
ding staand systeem van roadpriclng
bieden, zoals gezegd r pds over tien
jaar soelaas. illat gaat U er op kor-
te termijn aan doen?

Smit:rrWe zijn met de lagere overhe-
den bezig vast te leggen welke af-
spraken over de maaLregelen op korte
en middellange termljn nodlg zijn be-
treffende openbaar vervoer, zoals over
parkeerbeleid, extra forensenbussen en
dergelijke. "

BB: Kunt U wat meer concreet zijn ten
aanzi-en van het gedeelte van het open-
baar vervoer waarin U de oplossing meL
name ziet, Iiggen? Van een medewerker
van de ltlZH vernamen wij dat, het busver-
voer nogal onderschat is voor wat de
mogelijkheid beLreft om een korte-Ler-
mijn oplossing Le bieden.

Smit:rrIn principe wordt er naar een
oplossing gezocht binnen al-le drie de
openbaar vervoerssectoren: zowel NS, ::

als st,reekvervoer, als de gemeentelijke
vervoersbedrljven. Wat het onderschat-
ten van busvervoer betreft: wij hebben
samenwerkingsverbanden en zlj hebben
samenwerkingsverbanden en vanuit die
verbanden dienen ook de plannen op ta-
fel te komen. De NZH moet niet zo mop-
peren maar de mensen in het bedrijf
hun hulswerk l-aLen doen. Het is de be-
doeling dat 1n de samenwerkingsverban-
den de plannen op tafelkomen. Het is
niet mijn bedoeling de wethouderstaak
over te nemen ol die van de openbaar
vervoersbedrijven. Zij zijn zelf veel
meer bij machte om te zien waL de bes-
Le oplossing is. We moeten niet 1n de
sfeer komen van: wij zouden het wel_ w1l_-
Len en wlj hebben meer geld nodig, maar
hul-lie daar enz., nee, de andere par-
tijen zijn nu aan zeL, er moeten to-
taalplannen komen.rr

BB: Wat, de infrastructuur van de NS

verder aangaat: heL is gebleken in on-
derzoeken van de Erasmus-universiteit
dat de aanleg van een extra baanvak
voor een snell-ere trein op het trajecl
Brussel-Amsberdam nleb rendabel is.
Onlangs l-ekte uit dat Nijpels in de
Vierde Nota Ruimtelijke Ordenlng al weL
zot n Lrein gepland heeft. Hoe ziL d,aL
nu met die t,rein?

Smit:rrNijpels heeft nog geen totaal--
plan gepresenteerd. Tot zove? zijn alle
deparLementen betrokken geweest bij het
samenstell-en van de noLa, ook Verkeer
en WatersLaaL. AIs U zegLz de snel-
heidsLrein is niet rendabel, wal ver-
staat U dan onder rendabel? Ik kan U

de verzekering geven dat in bedrijfs-
economj-sche termen het openbaar vervoer
absoluut niet rendabel is, maar maal-
schappelijk gezien wel nodig is. Daar
spreken we toch over al-s we het over

,i\
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de snel-heidsLrein hebben" iiei ira;ect
Parijs-Brusse-l- 'ieefi hogere kansen om
rendabei te zijn dan het trajecl ten
noorden van Brussel-. Het gaat om een
totaalaanpak in Europees verband. Daar-
blj st,aat de vraag centraal_: waL nillen
we ermee? Die beslissing is op Europees
niveau nog niet genomen en ook voor de
Nederl-andse situatle is er door het ka-
binet nog geen beslissing genomen, ofl-
dat, ik nog geen voorstel heb kunnen
prepareren. Maar nogmaals, het is een
Europees project om te komen tob een
geintegreerd Europa, en dat moet wor-
den meegenomen in de bel-eidsafwegingen.tl

BB: Dus Nederland moet maar een
beetje inl-everen voor een geintegreerd
Europa?

Smit:rrNee, je moet kijken hoe je dat
zakelijk het beste kunt onderhandelen,
dat hangl ook van de spoorwegmaatschap-
pi jen af .'l

GOED HUWELUK
Tussen Verkeer en Waterstaat en het

ministerie van VROM zijn nogal wat
raakvlakken. AIs mevrouw Smit-Kroes
besluit om de snelheidsgrens te ver-
hogen tot 120 km. per uur heeft dat
een direct effect op de milieuverant-
woordelijkheden van dhr. Nijpels. 0m-
dat Verkeer en Waterstaat de mil-ieu-
verantwoordelijkheid heefl wat betreft
de waLerkwaliteit en-kwantiteit, en
VROM voor alle andere zaken, geeft daN

natuurlijk aanleiding tot confficten.
Hoe wordt dat opgelost?

Smit:rtWij noepen altijd opgewekt
rWe hebben een goed huwelijkr, dus dat
herhaal- ik nu. We hebben zee? veeL met
elkaar te maken, zowel op milieuterrein
waar ik een aantaf verantwoordelijkhe-
den vanuit de milieuportefeuille heb,
als op andere gebieden. Jd, soms is
dat conflicterend, maar daar is altljd
uit te komen in goed overleg. Dat is
tot nu toe nog steeds goed gegaan.rr

BB: Zou het niel beter ziTn om de
milieutaken in 66n minlsterie onder te
brengen, om op die manier een touw-
Lrekken om de potten met, geld te voor-
komen?

Smit:rrDat maakt niks ulL. Ook dan
on|staan er gevechlen binnen dat de-
partement over wie de fondsen krijgt
toebedeeld. Ik vind de taakverdeling
zoals die nu is goed. Als ik kijk naar
onze milieutaken: waterkwal-iteit en

-kwantitell, dan 1s heL zo voor de hand
liggend dat taken die met water te ma-
ken hebben door Verkeer en V'laterstaat
worden behartlgd. Het zou buitengev'Ioon
onrealistisch zijn om daar verandering
in aan te brengen. Laten we alsjeblleft
niet over heilige huizen gaan strijden'
maar ook kijken waar het werk het beste
gedaan wordt. rr

I{IET ALLEEI{ GELD
Vergeleken met het bedrijfsleven

biedt een zware functie als een minis-
Lerambt maar slechte primaire- en
secundaire arbeidsvoorwaarden. Wat
beziel-t lemand om dan toch zorn func-
tie te kiezen?

Smit:rrDe vaslstelling dat er aan de
andere kant bebere arbeidsvoorwaarden
gelden is juist,, maa? het is ook zo dat
het een enorme uitdaging 1s om dit
soort banen t,e mogen vervullen. Het
l-even draail gelukkig niet aIleen om

ge1d.
BB: Bent U niet bang dat als gevolg

van de slechtere arbeidsvoorwaarden in
het 0B de goede kandidaten naar het
bedrijfsleven gaan en de slechle naar
het 0B?

Smit:rrAls ik kijk naar mijn collegae
in dit en in het vorige kabinet, dan
zie ik dat die mensen daarvoon in het
bedrijfsJ-even aanmerkelijk meer ver-
dienden. Het geeft mij alleen heel
positieve gevoelens als ik zie dat deze
en andere mensen ook verantwoordelijke
taken in de samenleving oppakken. Ik
zou heLzel-fde kunnen zeggen van de man
die het jongensvoetbaleIftal rs avonds
traint en er niets voor krijgt, zalig
dat er zufke mensen zijnt

Na afloop van het interview krijgen
we de indruk dat de opmerkingen van
Rosenthal overbodig zijn voor minister
Smit-Kroes. Zij lijkt immers de zaken
goed in de hand te hebben.O

De eerste hervormingsprogrammars in
derde werel-d landen waren gebaseerd op
het idee dat het (heberiaanse) wester-
se bureaucratiemodel op elke samen-
leving toepasbaar was. Deze wesLerse
imitaties bl-eken echter geen succes te
zUn, daar de landen die in ontwikke-
ling waren in de lijd dat, Weber zljn mo-
deI lanceerde niet afhankelijk waren 1n
hun ontwikkeJ-ing van de derde wereld
landen, tegenwoordlg is het andersom
wel het geval.

Daarom moesten er nieuwe oplossin-
gen gezocht, worden. Hervorming werd
niet langer gezien als een eenduidlge
oplossi-itg voor all_e administr"atieve
problemen in de derde wereld. Sbeeds
meer werd een zogenaamde bottom-up
sNrategie toegepast. Een verandering
van sLructuren en procedures moesL LoL
een algehele verbetering in het ad-
ministratief systeem leidden. Men on-
derkende dat participatle in het pro-
ces van planning en implemenLatie erg
belangrijk was en dat experts niet
langer in isolatie moesten opereren.

In een hervormingsproces kan men
drie groepen van actoren onderschei-
den. Allereerst de technische experts
op het gebied van hervormingen, die
vee]al hel inltiatief nemen tot een
hervormingsactiviteit, maar voor de
implementatie afhankelijk zijn van de
twee andere groepen. De experts geven
1n het algemeen de voorkeur aan pro-
grammars die complex en ambitleus zijn
en zodoende moeili;k te implementeren.
De lweede groep wordb gevormd door de
politieke l-elders . ZrJ zijn minder ge-
interesseerd in administratieve ver-
anderingen en hechten meer waarde aan
symbolische programmars, die snel_ re-
sultaten opleveren. De bureaucratie is
de derde groep. Deze groep heeft ei-
genlijk een dubbel-e rol_ in heb proces.

Door Joris Jur s

Ze is zoweL het object van de her-
vormingsprogrammars, maar voert tevens
de beslissingen hierover . uil. ije bu_-
reaucratie is het meest geinieresseerd
in de specifieke elnddoelen, die l_os
staan van de verandering zelf, zoals
bijvoorbeeld een verbetering van de
werkconditles.

In de geschiedenis van Latijns-
Amerika kan men een continu proces van
hervormlngen op het administratieve
vlak waarnemen, aI waren deze tot de
jaren zesLLg niet erg lngrijpend.

In de jaren t 60 is er een tendens
naar meer algemene hervormlngsvoor-
stel-len. Zo worden er gespeclaliseerde
organen met experts opgerichL en wordt
de administratieve hervorming een per-
manent beleid. Twee oorzaken voor deze
plotselinge hervormingsstemming kunnen
aangegeven worden. Al-lereerst wilde
men met deze hervormingen breken met
het verleden en ten tweede werd er
vanuit hel buitenland druk ultgeoefend
om le hervormen, omdaL de administra-
tieve zwakheld al-s rem op de ontwik-
t<eli;:rg van een land v;erd gezien.

Deze externe druk was vooral 1n het
begin erg belangrijk. Veel buitenl-andse
adviseurs kwamen naar Latijns-Amerika
onn veranderi-ngen op te zeLLen en per-
soneel uit, het land zelf op te l_eiden.
Later werd deze exlerne invloed ge-
ringer en het is een misvaltlng dat
de expert-groepen gedomineerd werden
en worden door buitenl-anders. Veel_
junior-leden van deze groepen, die op-
geleid waren door de buitenl_andse ex-
perts, hadden inmiddels het roer over-
genomen en begonnen vol_ enthousiasme
en ambitie aan de hervormingsplannen.

I
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Hlertoe werd een instilutioneeL ka-
der geschapen (meestal een projecl-
organisatie) en de eerste resul-laten
werden bereikt met het onlstaan van
een national-e hervormingsbeweging.
SNeeds meer werd ook samengewerkt tus-
sen de landen uit de regio, dit leidde
in 1972 tot de oprichting van het
CLAD ( Latijns-Anerlkaans Centrum voor
Ontwikkelingsadministratie) . Hefaas
werd de hervorming vaak beschouwd afs
een zuiver technisch probleem, zodaL
aIleen de experts een vol-waardige roI
vervulden in heL hervormingsproces.

Aan de hand van cases in drie
Latijnsamerikaanse landen (Peru, Vene-
zuel-a en Colombla), die Hammergren in
haar boek rDevelopment and the Pol-i-
tics of AdministraLive Refonmt behan-
delt, zal nagegaan worden waarom ad-
minisbraLieve hervormingen faalden en
hoe dit voorkomen had kunnen worden.

Deze drie landen vertonen een onge-
veer gelijke socio-economlsche en po-
iitieke ontwikkeling en delen ook de-
zelfde problemen, zoals een grote bui-
tenfandse schuld en een groeiend ver-
schil Lussen de ontwikkeling in de
stad en op het platteland. Dil laatste
kan men een soort van lnLer-kolonia-
lisme noemen, de ontwikkelde delen van
heL fand leven van de traditionele ge-
bieden. Er is sprake van een slerke
urbanisatie en 1n de steden bevindt
zlch dan ook hel meeste kapitaal en
de meesle indusLrle. Hoewe1 de po-
litieke slelsefs van de dri-e ]anden
een aanzienlijk verschil- ver|onen, is
de adminlstratie in alle drie de l-an-
den vrij groot. De overheid is tevens
belangrijk als werkgever voor de mid-
denkl-asse. De drie landen zijn cenLra-
llst,isch opgebouwd, de lokale over-
heid heeft reLatief weinig macht. De

overheid heeft een tamelijk slechte
naam, de werkcondilies zijn slecht, de
salarlssen mager en het presbige is
iaag. Een vicieuze cirkel belemmert de
tendens naar decenlrallsabie. Aan de
ene kant heeft de stedelijke staf geen
lnteresse om naar landelijke gebieden
te verhuizen, aan de andere kant vindt
er geen overdracht plaats van verant-
woordelijkheden van de cenLra1e over-
heid naar de staf in het veld, omdat
daar de kwaliteit le l-aag is.

CASES

De eerste case handelt over Peru,
i{aar op zich goede condities aanwe-
zig waren om hervormingen door te
voeren. HeN merkwaardige van de her-
vormingen 1n Peru was dat ze niel aI-
teen faalden in het berelken van doel-
einden, maar ook dat het gewenste ef-
fect van het beleid niet duldel-ijk was.
Gezien de grooLte van hel programma en
de mogelljkheid voor een militaire re-
gering om moeilijke programmars Le im-
plementeren kunnen er twee redenen
aangevoerd worden voor het falen van
het hervormingsprogramma. Ofwe1 de re-
gering heefl nooit de intentie gehad
ie|s te doen met hel programma, ofwel
hei; programma faalde wegens een over-
weldigende oppositie. Toch had het
programma meer dan een symbolische
waarde, wanl gezien de geringe publi-
cileit die er aan het programma is ge-
geven, kan men niet sPreken van een
zuiver symbolisch programma, dat im-
mers publicileit nodig heeft om rsym-

boolt Le kunnen zijn en ook de tweede
reden gaat niet oP gegeven het feit
dat er weinig verzeL was tegen de her-
vormingsmaatregelen. Daar komt dan nog
bij dat juist de militairen erg gevoe-
lig waren voor volkspressie en daar
sirel aan zouden toegeven.

. Andere redenen moeten aangevoerd
worden: zo faal-de het beleid niet zo-
zeer door negatleve publicit,eil, maar
door absolule afwezigheid van steun.
Alleen de experts waren feitelijk be-
brokken bij het programma, de mllitai-
ren toonden een geringe betrokkenhe:d'
Dit had als gevolg dat het programma
steeds meer in isolatie ontworpen werd
en tevens werd het nlet meer nodig ge-
acht om steun te zoeken bij de bureau-
cralie, zodaL de noodzakelijke ingan-
gen naar het adminisratieve apparaat
gesloten bleven. Het uiteindelijke re-
sulLaal was dan ook een onrealislisch
programma, dat nieb geimplementeerd
kon worden.

fn Venezuela, waar de tweede ease
zich afspeel-de, waren de bedoefingen
die men had met de hervormingen veel
te grgolschalig en te ambitieus. De

experts 1n dit land waren geobsedeerd
door modellen, zonder te kijken of een
programma werkelijk betere resultaten
opleverde. In het zeer gecentrali-
seerde land was hel reglonaliserings-
bel-eid het grootsle struikefbl-ok. Men
had grote angst om bevoegdheden over
te dragen en ook het creiiren van een
subnationafe overheid schiep grole
problemen. Ondanks dat de bedoelde
doeleinden nauwlijks gereafiseerd wer-
den, zijn er toch ook positieve punten. -
Zo creijerde rnen met het, hervormingspro-
ees een grotere bewustwording rnet be-
trekking tot adminislratieve problemen
en kwam er veel informatle over de
staat van het administratieve stel-sel-.
De meeste successen werden al-dus be-
reikt op het descriptieve vlak, daar
waar de burger weinig van merkte, die
zodoende het programma als een fance
bestempelde.

In Colombia was de situatie weer
ielwat anders. Hier was het expert-
team veel beter geinstibutionaliseerd
en was het hervormi-ngsprogramma beler
geintegreerd in het huidige sysleem.
Er was meer bekendheid met administra-
tieve problemen, zodaL er minder aan
de experts overgelaten werd. Alom-
vattende hervormingen, zoals geini-
tieerd in de twee eerder genoemde l-an-
den werden hier niet uilgeprobeerd.
Veel meer werd er een stap-voor-stap
beleid gevoerd. Op deze wljze waren er
veol meer nensen betrokken bij het
programma, doordat er compromissen
gesloten moesten worden met de moge-
lijke oppositie. Colombia had immers
een competatief partljstelsel.

Als men de hervormingsprogrammars in
de drie landen vergelijkt kan men twee
redenen aangeven voor hel fafen hier-
van, namelijk: non-lmplementatie en
het, niet bereiken van de gewenste re-
sul-taten van een p1an. Hoe kan dlt nu
voorkomen worden? Als men alfereerst
kijkt naar de voorwaarden voor een

technische bel-eidsontwikkefing dan kan
geconstaLeerd worden dat experts af-
hankelijk zijn van andere groepen en dat
steun van een individuele l-eider of
van een groep in dit verband goed van
pas komL. Een lweede punt is dat er
voor een betere bel-eidsont,wikkeling
meer integralie en inst,itut,ional-ise-
rl.ng in heL politieke systeem plaats
moet vinden. Bij het ontwikkelen van
implementeerbaan befeid moet men in
het oog houden dat complex en a1om-
vatbend beleld moeilijk te implemente-
ren is, maar dat, het Legenovergestelde
niet altijd te prefereren is. Sterke
tegenstand op hel polltieke vlak is
alt,ijd nog meer waard dan een onver-
schillige houding, omdat 1n het eerste
het bel-eid (in compromisvorm) toch
ui-tgevoerd zal worden.

Een zeer belangrijk punl is het zor-
gen voor een minder geisoleerde posiNie
van de experts, door hervormingsbeleid
op te delen in werkbare eenheden, en

een garantie te geven voor specifieke
steun. Vragen vanuil de verschiflende
belangengroepen moeten ook werkelijk
de experts kunnen berei-ken- Het uit-
eindelijke doel is dan een verandering
1n performance hoewel men er vaak
geen idee van heefl hoe dit te..berei-
ken. Planners zijn vaak meer geinteres-
seerd in sLructuren en processen dan

in een betere service- Maar de admini-
slratie is van een te groob belang om

over gelaten te worden aan technische
experts; meer integratie met de poli-
tieke en ambtelijke belangengroepen is
dus gewenst. Een concfusie kan zijn dat
hervorming geen universele oplossing
is voor alie probl-emenr maar meer een

model tol het oPlossen van een deel
hiervan o
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HET

Mijn 'k1us', zoals mijn studie-op-
dracht bij de provincie Zeeland in de
zome:: van I9B7 werd betiteld, bestond
uit een onderzoek naar tijdsbesLeding
en formatiebeheer a1s poEentii!1e ma-
nagement- ins trumenten .

Ik zal de ervaringen die ik in deze
tak van het openbaar bestuur heb opge-
daan trachten weer te geven in de
stijl van de 'action-painters'. Deze
schilders hielden zich naar rnijn me-
ning ook bezig met 'klussen', maar we1-
licht (nog) meer in de betekenis vo1-
gens Van Dale: een werkje, prutserij-
tje, dan ik. Om de beeldspraak nog e-
ven vast te houden, wi1 ik de eerste
'klodder' op het doek graag benutten
om iets te zeggen over mijn introduc-
tie bij de provincie.

Na een zeer dxastische bespreking
van de studie-opdracht met mijn bege-
leiciers uit Leiden en Zeeland, bood
een personeelsfunctionaris mij,bij
wLjze van eerste stap in het sociali-
satieproces, een provinciale stropdas
aan (jawel. . .met embleemt ) . Ik werd
geinsLalleerd in een (voorlopig) eigen
kamer met bureau, telefoon en veel
telefoonnummers van mensen die ik
maar hoefde te be11en a1s ik boeken
uodig had, stukken wilde laten co-
piijren en zonodig brieven laten uit-
tikken.

Achteraf beschouwd bestonden de eer-
ste twee weken van mijn onderzoek 1ou-
ter uit het 'om de organisatie heen
lopen', zonder dat ik het gevoel had
daadwerkelijk een ingang voor mijn
onderzoek te vinden. Hetzelfde gold
voor de bestudeerde bestuurskundige
literatuur, die ik opnieuw ter hand

ZTELAIVDGEBET]REIV

ten, moest ik (te)veel tijd besteden
aan een eindeloze reeks van introduc-
tiebrieven en iret houden van gesprek-
ken met mensen die louter vanwege de
(bijng) heilige procedure niet gepas-
seerd mochten worden.

Zoals ik a1 opmerkte leek de ingang
naar de bestudeerde bestuurskundige
literatuur nauwelijks mogelijk.
Meer krvam ik terecht op het gebied
van de openbare financiiin en tech-
nische bedrijfskunde. i{e1 kreeg de
bestuurskundige literatuur voor mij
een extra dimensie; wat tot dan toe
een oppervlakkige verhandeling vol
vanzelfsprekendheden had geleken,
kreeg tegen de provinciale achter-
grond een nieuwe inhoud.

Ongelooflijk (niet te verwarren
met ongelovig) hoe pijnlijk dcht
Rosenthal s conf 1 icLbeschrij ving
bleek te zi-jn (Openbaar Bestuur
p106-108) t Zo bestond het veldwerk
(even een tussenklodder) naast een
interviewsessie met managers uit het
ambtelijk apparaat, Levens uit een
test van drie meEtroden waarmee moge-
lijk capaciteit beheerst zou kunnen
worden. Deze methoden liepen uiteen
van het kunnen vaststellen van out-
putcategorieiin tot directe tijdmeting.
Dat wat aanvankelijk een minuscuul
conflict 1eek, escaleerde bij het
testen van de laatste methode.

De medewerkers van een bepaalde
afdeling hadden namelijk de indruk
dat zLj werden gedwongen mee Ee wer-
ken aan de test. Dit leidde tot ver-
zet. I{et geheel liep echter pas goed
i.rit de hand toen een interne memo van
mij aan de afdelingschef, op nog on-
verklaarbare wijze, onder het vo1-
tallige personeel van de afdeling was
veispreid. Woorden uit deze memo t^7er-

den verkeerd uitgelegd en een scheld-
partij aan het adres van de afdelings-
chef was het gevolg. A1s ik nu scl:rijf
daE mijn hart die dag bijna mijn keel
uit bonkLe, is dat een zw66r under-
staEement !

Een laatste klodder op het doek wi1
ik graag benutten om iets te zeggen
over de ambtelijk-politieke relatie
zoals ik die gedurende mijn ondexzoek
van vijf maanden heb ervaren. Steeds
opnieuw proefde ik een bi-jna verbit-
terd cynisme van de altt,ienaxen jegens

politici. Vooroordelen als 'men is
tdch al1ecn maar riit op korte termijn
succes' , 'cie politiek haiiilelt volko-
men willekeurig' en 'ze (pc;iitici)
gaan toch maar met onze plannen aan
de iraal' , heb ik door het hele appa-
raat soms letterlijk gehoord. Maar,
,.roor al1es is de ambtenaar een over-
heidsdienaar !

Tenslotte toch nog een minrrscuul
kloddertje over het ambtelijk taal-
gebruik in de provincie. De eerste
paar weken van mijn onderzoekstijd
gaf dit voor mij aanzienlijke proble-
men. Sommige stukken moest ik met het
woordenboek verLalen. Bepaalde bureaus
hadden hier een ware reputatie opge-
bouwd en stukken van deze bureaus ver-
dwenen meerdere malen ongelezen in een
la: 'a1s het belangrijk is horen we
het wel'. Het vaak verbazend lastige
taalgebruik heeft mij tenslotte toch
niet belet om te begrijpen ciat mijn
loon niet hoger lag dan f2,35 per uur.
Ook hier bleek de uitspraak van het
Zeeuws meisje universeel: "Geen cent
teveel hoor!t'o

Door Mareel Veenswijk

had genornen en nu bekeek vanuit mijn
specifieke vraagstelling. 0p het ge-
bied van formatiebeheer bleek zeer
weinig in boekvorm verschenen te zLjn.
Wel had men in de provincie een aantal
arLikelen verzameld over tijdnormstel-
ling en beheersing van de capaciteiL.

Enfin, na drie weken verwacirtte de,
speciaal voor dit onderzoek ingestel-
de klankbordgroep (een term waar ik
voordien nooit van had gehoord), een
eerste onderzoeksopzet. Het woord
'onderzoek' dat mij tot dan toe erg
duur in de oren iraci geklonken, a1s
iets dat niet bij rnij hoorde, moest
nu werkelijk ingevuld worden. Weer
schoten de literatuur en de college-
kennis mij te kort, omdat bij het vak
Methoden en Technieken nauwelijks aan-
dacht wordt besLeed aan verkennend on-
derzoek. Uiteindelijk werd in samen-
spraak met de beicie begeleiders een
opzet gemaakt (voor een inhoudelijke
verhandeling verwijs ik naar mijn on-
derzoeksrapport) .

Nog even ieLs over de klankbord-
groep. De leden hiervan fungeren a1s
'kril-isch oor' en a1s contactpersoon
bij de verschillende afdelingen. Mijn
naieve idee als was de provincie 66n
grote familie bleek namelijk op eeu
gruwelijk misverstand te berusten. De

verschillende afdelingen en bureaus
konden elkaar nieL luchten of zien en
een gesprek met bijvoorbeeld een af-
delingschef zonder zorgvuldige intro-
ductie was totaal uit den boze.

Door de'sterke nadruk op procedures 
'

om na deze we1 zeer grote klodder er
maar weer 66n tegen iret doek te smij-
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AFSCHEID
loegeschreven aan hel autorlLaire cal--
vinisme al-daart'. Zimmerman acht tole-
rantie van veel meer belang voor de
ontwikkeling van de econornie dan het
vaak inLolenan|e calvinisme.

Zinimbrman eindigt zijn betoog meL

hel werk van John Stuarl MilI. De aan-
duiding politieke economie verloor na
1870 terrein. De nadruk kwam te liggen
op een meer rrwetenschappelijkerr bena-
dering van de economie. Zimmerman
neemt in drie pagina's afscheid van de
politieke economie. Enigszins tel-eur-
steflend omdat hij met geen woord rept
over de zogenaamde nieuwe politieke
economie ("public choicet'). Het is
jammer dat Zimmerman in het sl-othoofd-
s|uk geen aandacht aan deze stroming
schenkt.

Nieuwe politieke economen proberen in
navoJ-ging van Schumpeler economische
modelfen te gebruiken voor het verkla-
ren van politieke en bestuurlijke pro-

Lileratuur:
-Zi-mmerman, L. J. , ( 1987 ) ,
hoff, Groningen
-De Beus, J. en vuijsje, F

trum, Utrecht

cessen. Voor bestuurskundigen zijn met
name de analyses van bureaucratische
beslissingsprocessen relevant. 0strom
acht, de nieuwe politieke economie 66n
van de grote uitdagingen voor de be-
sluurskunde. Unlangs verschenen er in
"Inlerrnediarrr verschillende arlikelen
over de vooraansNaande politieke eco-
nomen. Elk arlikel kende een overzichl
van heL werk van de desbelreffende po-
lltleke econoom en een interview. De

volgende auteurs kwamen aan bod: Olson,
Frey, Lindblom, WiIensky, Elster' Wi-1-

davsky, Thurow, Sen en Rawl-s. Helaas
ontbrak hel werk van Downs, Niskanen
en Tullock. Maar heL boek bevat een
goede inLroductie voor een ieder die
gelnteresseerd is in de nieuwe Po-
titieke eeonomie. De oude poliLieke
economie is misschien overleden, de

nieuwe fiikt nog sPringlevend te
zi jno

VAI{ DE

POLITIEKE ECOI{OMIE ? )

)

Louis J. Zimmerman schreef in 1950
zijn r?Geschiedenis van het economisch
denkentr. Een kleine veerlig jaar later
ligt er weer een overzichtswerk van
zijn hand in de boekhandel- met de titel-:

t'Polilieke economie van Plat,o tol
Marx'r. Dergelijke tiLels doen mij met-
een bezwijken. Wat is er mooier dan
een boek waarin het hele wereldraadsel
(de term is van Koen Koch) in een kl-eine
vierhonderd pagina's wordN opgelost. Er
zijn weinig geleerden die zich 1n hel
huidige tijdsgewricht, waarin niemand
meer lijd lj-jkt te hebben aan een der-
gelijke exercilie wagen. Maar Zimmerman
heeft zich niet gesLoord aan deze rrhik
en hijg stijltt?waardoor een gedegen
sludie tot stand is gekomen.

Zlmmerman behandelb het werk van een
groot aantal economen die zich met po-
Iilieke vraagslukken hebben beziggehou-
den. Het object van de politieke econo-
mie werd in het verleden zeer helder
weer gegeven door David Ricardo. Poli-
tieke economen dienden zich bezig te
houden meL de vraag hoe heb nationaal
produkt wend verdeeld over de verschil--
lende maatschappelijke klassen: de
grondeigenaren, de kapitalislen en de

arbeiders. Zimmerman behandelt bekende
politieke economen: Adam Smit'h, David
Ricardo, Malthus, Marx en John Stuart
Mil]. Daarnaast komen er minder bekende
economen aan bod zoals Petty, Cantillon
SLeuart en Pieter de la Court.

fnteressant zijn bovendien de opvat-
tingen van Zimmerman over de webenschap
der economie. De econoom Zimmerman stelt
dat in tegenstelling tot de naluurweten-
schappen er geen spt'ake is van een ge-
sLage groei van lnzicht in economische
verschijnselen. Dit wordt veroorzaakt
door het feit dat de verschijnselen die
bestudeerd worden zeLf aan wijzigingen

Door Jouke de Vries

onderhevig zijn. De economie uiL de
tijd van Smith heeft weinig gemeen met
de economie uit de tijd van KeYnes.
Iuiaar heL vervelende is dal economen

en politici veelal met volstrekL ver-
ouderde theorieen werken. Tussen de
regels door probeert Zimmerman dit te
il-Iustreren. Wat mij betreft had hij
deze passages iets kunnen uitbreiden.
I"lel reviaanse ironie stelt Zimmerman:
rrNadat Keynes teruggevallen was op
Malthus, dle de nadruk had gelegd oP

een gebrek aan effectieve vraag, is
in de zeventiger jaren J.B Say weer
in de mode gekomen, die stagnatles toe-
schreef aan belemmeringen aan de aan-
bodzijde en er de nadruk op legde dat
belastingen op het inkomen de groei
van de productie remmen. Wat sommi-
gen als de revofutie in de economische
theorie aanduiden, komt in feite neer
op het van stal halen van wef heel
oude paardentt.

Zimmerman bekritiseert tevens de
overbekende stel-l-ing van Weber dat het
calvinisme van invloed is geweest op
de ontwikkeling van de kapitalistische
economie. 'tHet komt mij voor dat men

bij deze verklaringen symptoom en oor-
zaak nieL uit elkaar heeft welen te
houden. In de zich snel ontwikkelende
landen heerste een zekere maLe van
toleranbie die de heterodoxie gedoogde
en het was deze indifferentie van de
overheid met beLrekking tot de gedra-
gingen en dus ook van de godsdienstuit-
oefening van de onderdanen, die de
voorwaarde vormde voor het zich ont-
wikkelende kapitalisme. Het auloritaire
calvinisbische bewind in Gendve bracht
van 1 525 LoL 1725 op wetenschappelljk
gebied niets belangrijks voort en de
bijzondere armoede van SchoL1and tot
in de achttiende eeuw wordN eveneens
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rPolitieke economie van Plato tob l"larxr, Wollers-Noord-

. (1987), rPolitieke econolnier, Inlermediar, Het Spec-
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WHERE WERE YOU ? Door Sandra Knops

Op 24 februari vond de discussie tussen Breunese en Toonen plaats. Een unieke ge-

beurtenis. Breunese nodigde Toonen uit om een gastcollege te geven in Leiden naar
aanleiding van zijn proeischrift "Denken over binnenlands bestuur"' Toonen kwam

en Breunese zat knikkend, schrijvend in de collegebanken. Ze leken het volkomen

eens te zLjn, maar een week later wachtte de studenten een verrassing. Breunese

bleek het helem66I niet zo eens te zi-jn met Toonen en de volgende dag heette het
in de wandelgangen: Breunese heeft Toonen gekraakt.
Het laaLste woord was dan ook nog niet gesproken. De B.I.L. organiseerde een open

confrontaLie tussen de beide tegenstanders. De opkomst vtas gering. Het B.I.L be-
stuur,de B.B. redactie en de vakgroep waren presenL, maar de studenLen lieten het
weer eens afweten. Ook de belangstelling vanuit Rotterdam was minimaal-
Desondanks werd het een boeiende avond. Naast Breunese en Toonen nam Dhr' Van de

Werff deel aan het forum. Hii is Eerste Kamerlid en viee-voorzitter van de Raad voor
het Binnenlands Bestuur. Een man met veel ervaring, die de show stal ao<st zijn
markante schilderingen van de Nederlandse bestuurspraktijk. Van de Werff toonde
veel respect voor heE werk van Toonen, m66r: 6cht bestuur is volgens hem heel wat
anders! Omtrent de discussie over autonomie en medebewind:"In de praktijk wisten
we nooit precies waar we mee bezig waren". Kortom een goed verteller. Een fe11e
discussie tussen Breunese en Toonen over het proefschrift, die iedereen verwacht
had, bleef hierdoor echter uit. Hoewel het er in het begin we1 naar uj-t zag. De he-
ren groetLen elkaar niet. Breunese, ook een man uit de praktijk gedroeg zich
fraerii3t< ontspannen terwijl we de hersenen van Toonen in de zaal konden horen kra-
ken. Maar Toonen kwam beslist niet zoals sommigen hadden verwacht a1s verliezer
uit de strijd, integendeel.
Theorie en praktijk zitten niet altijd op 66n 1ijn. Maar wanneer de praktijk a1-
leen nog maar taken afstoot omdat zij niet meer Lot verbeteringen in 

"staat 
is 
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"n to.p| dat het a11emaal niet werkt blijft de wetenschap genuanceerdo ''14
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IMT IS ER DROGER:

BESTUURSRECHT OF

Door Victor Berg

0p het moment waarop ik eind
juni van het afgelopen jaar in
de trein stapte om op vakantie
te gaan, had de zomer zLch nog
maar nauwe 1{j ks van haar zon-
nige zijde laten zLen. MUn te-
rugkomsL, zo'n drie weken 1a-
ter, viel samen meL de laatste
dag van een veertiendaagse pe-
riode van zonneschljn die, ach-
teraf gezien, meteen ook het
enige hoogEepunt van de zomet-
maanden geweest bleek te zijn.

Iloe lang zorl het geleden zijn
dat we hier in Nederland nog
een echte zomer hebben gehad?
Drie jaax geleden? VUf, zes of
nog meer? Ik weeL het echt
niet. Feit is we1 dat mocht
19BB een 'ouderweLs' echte zo-
mer te zLen geven, dit voor
Leiden en omstreken een 'nieu-
werv,lets' echt probleem met zLeh
mee zaI brengen, namellj k een
Ir/aarschijnlijk niet subs tantieel ,
maar toch voor velen voelbaax
Eekort aan drinkwater.

Zoals zoveel maatschappelijke
behoeften, is heden ten dage de
vraag naar drinkwater nog
steeds groeiende. Het is de
taak en de verantwoordelijkheid
van de drinkwaterbedrijven om in
deze groeiende behoefte te
voorzien. Het spreekt voor zLeh
dat deze bedrijven a11een goed
kunnen f unc t ioneren wanneer zii
ook daadwerkelijk bU machte zijn
om de bestaande leveringscapa-
citeit in stand te houden en in
de noodzakelijke mate uit Ee
breiden. Technisch is men a1
ver en is men momenteel zelfs
druk doende om nog verder te
geraken, maar er blijken ook ju-
ridische, namelijk bestuursrech-
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telijke factoren een rol te spe-
1en. HeL drinkwaterleidingbe-
drijf in de Leidse regio, de
Leidsche Duinwater Maatschapplj,
kan hierover meepraten. A1 e-
nige jaren weigert het provin-
ciebestuur van Zuid-Ho11and om
redenen van natuurbehoud haar
medewerking te verlenen aan de
tenuiLvoerlegging van een in
1980 aan de Leidsche Duinwater
Maatschapplj (LDM) verleende
vergunning om diens waterwin-
capaciteit in de duinen bU
Katwfik en Wassenaar uit te brei-
den tot de door de LDM nodig
geachte 25 miljoen mt p"x jaar.

VERGUIVI{II{G
De,Grondwaterwet lJaterleidingbe-

drljven, die tot 1984 van kracht was,
vereiste voor het onttrekken van
grondwater door de waterleidingbe-
dr{jven een vergunning van de minister
van VROM. Krachtens deze wet heefL de
LDM in 1980 een vergunning gekregen
om haar waterwincapaciteit in de dui-
nen bij Katwijk ert Wassenaar uit te
breiden tot een totaal van 25 m1n m3

per jaar. 24 nln hiervan moet bestaan
uit waLer dat verkregen wordE door
oppervlakte-infiltratie (plassen en
vijvers in de duinen laEen water door-
sijpelen daL vervolgens in het grond-
water weer gewonnen wordE), en het
overige miljoen uiL'diepgewonnen'
water, dat is water dat onder de klei-
laag wordt weggehaald zonder dat het
eerst geinfiltreerd is.

Verder bepaalt de vergunning onder
andere dat de LDM bij de bovengenoemde
uitbreiding slechts gebruik mag maken
van de bestaande infiltratiemiddelen
(de vijvers en plassen), en dus is aan-
gewezen op het inzetten van meer win-
middelen, alsmede dat de LDM van de
vergunningverlener nog nadere richt-
lijnen dient te ontvangen over de ma-
nier van aanleg van die extra win-
middelen.

PLAI{1,{il,{GSTELSEL
Een andere juridische basis voor het

uitbreiden van de capaciteit ligt in
de Waterleidingwet uit 1957. Deze wet
omvat naast een leveringsplicht voor
de waterleidingbedrijven o.a. ook een
in 1985 ingevoerd planningstelsel.
Dit planningstelsel, dat overigens a1

zo'n tien jaar v66r de wettelijke in-
voering praktijk was, kent lange- en
middel 1 ange- termljnp 1 annen .

De lange-termijnplannen dragen a11en
heL etiket'structuurschema drink-en
industriewatervoorziening' ; ze worden

op rljksniveau opgesteld maar we1 in
overleg met de provinciebesturen en
de Vewin(dat is de overkoePelende
organisatie van de waterleidingbe-
drijven) . Zo' n structuurschema, dat
overigens de hele procedure van een
Planologische Kernbeslissing door-
loopt, omvat waterhuishoudkundige en
ruimtelijke reserveringen om op lange
termijn (een jaar of 30) de drinkwa-
tervoorziening Ee waarborgen en vormt
daarmee een uitgangspunt voor de be-
drijfstak. Duidelijk gesteld moet wor-
den dat een dergelijk plan nog vo1-
doende ruimte laat voor het kiezen
uit verschillende alternatieven.

De middellange-Eermijnplannen zijn de
zgn. 'tienjarenplannen' die a1s het
ware voorzien in een infrastructuur
voor de drinkwatervoorziening. Ze

worden eens in de vijf 6 zes jaar door
de Vewin in overleg met de provincie-
besEuren en andere belanghebbenden op-
gesteld en behoeven goedkeuring van
de minister van VROM. Het tweede tien-
jarenplan, dat betrekking heeft op de
periode 1985-95, is in 1984 opgesteld
en in 1985 (toen nog vrijwillig) door
de minister van VROM goedgekeurd.
l{e1nu ook dit plan gaat uit van de in
de vergunning neergelegde bevoegdheid
van de LDM om haar wincapaciEeit tot
25 m1n m3 uit te breiden. Het gaat
zelfs verder: met het oog oP het jaar
1995 wordt die 25 mln a1 niet meer
voldoende geacht, en daarom voorzieE
heL in een vier mln m3 waEer omvat-
terrd proefproject met de zgn. 'diep-
te-infiltratie'. Dit is een methode
van drinkwaterbereiding waarbij diep
in de grond water wordt gebracht, dat
naderhand weer wordt teruggewonnen.
Maar het is een methode die nog in
ontwikkeling is. Daarom ook hanteert
de LDM het getal van 29 mIn (25+4) 

'
a1s wincapaciteiL voor de eerste
helft van de jaren '90, slechLs zeer
voorzichtig.
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Op basis van de informatie
die ik heb gekregen bU een ge-
sprek met de heren Haijkens en
Van der P1aat, respectievelijk
directeur en secretaris van de
LDM, ga ik in dit artikel nader
in op o . a. de bes tuurl{jke en
bestuursrechtelijke kanten van
deze kwes tie.

In 1987 leverde de LDM ruim 23,5 m1n
m3 aan haar klanten waarbij zij voor
zo'n 20 m1n kon putten uit haar eigen
produktiecapaciteit in het duingebied
en de overige 3,5 mln kreeg toege-
leverd van het Haagse waterleidingbe-
drijf. Het ligt in de bedoeling van de
LDM om, in verband met de verwachte
stljging van de vraag, in de komende
zomer haar eigen wincapaciceit met 3

m1n m3 uitgebreid te hebben om, ervan
uiLgaande dat de toegezegde steunle-
veranties inderdaad beschikbaar zul-
1en zijn, het risico van een tekort
binnen zo redelijk mogelijke grenzen te
houden. Deze geplande uitbreiding
vindt \^Tettelfike grondslag in een twee-
tal wetten: De Grondwaterwet Water-
leidingbedrijven en de l^laterleidingwet.

r6



-

REGEI,{ERATIE ?

En dan nu de provincie. Het provin-
ciebestuur van Zuid-Hol1and wil uit
milieubeschermingsoverwegingen dat de
LDM haar huidige wincapaciEeit met
niet meer dan een klein miljoen uit-
breidt. Het provinciaal grondwaterbe-
leid, dat is neergelegd in het uit
1986 stammend Grondwaterplan, heeft
namelijk een heel eigen kijk op de
ideeiln van het structuurschema. Het
struetuurschema gaat ervan uit dat in
Zuid-Ho1land in de komende jaren de
wincapaciteit van de duinwatermaat-
schappijen geconsolideerd wordt op
75 miljoen: die van de LDM op 25,
die van Den Haag op 45 en die van de
WDM (WesLland) op 5 mln ml per jaar,
conform de diverse verleende vergun-
ningen.

Het beleid van de provincie is ge-
richt op een beperking van deze 75:
zo snel mogelijk naar 60, en op 1an-
gere termijn a1s het even kan zelfs
naar de 45. Door nu de uiLbreiding
bij de LDM te beperken , probeert de
provincie a1 enige miljoenen van de
75 af te knabbelen.

Welke gevaren voor het milieu
schuilen er nu eigenlijk in het water
winnen uit de duinen? Nou, naast het
feit dat ten gevolge van de noodzake-
lijke vergravingen het landschap a1s
zodanig verstoord wordt, moet speci-
fiek de vegetat,ie het ontgelden, ni-et
al1een door de ingrepen zelf, maax
vooral ook door de veranderingen in
het grondwaterregime. Bovendien wi1
de provincie het duinlandschap zoveel
mogelijk laten'regenereren' .

De LDM gaat aan deze aspecLen van
natuurbehoud echt niet zomaar voorbij.
Zo taat ze studies verricht.en naar de
gevolgen van haar ingrepen voor de
vegetaLie. Er wordt daarin serieus
gezocht naar minimale ingrepen op
minder kwetsbare locaties, met als
heE even kan gebruikmaking van milieu-
vriendelijke technieken, zoals bij-
voorbeeld het horizontale boren. Wel
plaatst de LDM enige vraagtelcens bij
het regeneraLie-idee van de provincie.

De betekenis van dit begrip is verre
van duidelijk: moeL er gestreefd wor-
den naar herstel van de oude siEuatie
met de traditionele begroeiing, of be-
tekent het a11een dat men de natuur
d-jn gang moet laten gaan? De LDM
wijsE er in dit verband op dat ook
andere factoren dan de waterwinning
van invloed zijn geweest op de veran-
dering van de traditionele vegetatie
in de huidige.

In principe heeft de LDM niets te-
gen de beperking van de wineapaciteit,
a1s de drinkwatervoorziening maar vei-
1ig gesteld blijft, ook in de geval-
1en waarin het weer tegen zit. De
provincie geeft eehter geen enkele
waarborg, noch op korte, noch op
lange termijn. Het is duidelijk dat
de provincie te grote risico's neemt
door te vroeg op de nog niet in de
praktijk beproefde methode van diep-
te-infilLratie t.e wi11en vertrouwen.

Bovendien zijn de duinen volgens
LDM, die daarin overigens gesteund
worden door het Rijk, van straEegisch
belang voor de drinkwatervoorziening:
de drie manieren van drinkwaterberei-
ding (uit geinfiltreerd grondwaEer,
overig grondwater en oppervlaktewater)
dienen in een zeker evenwicht tot e1-
kaar toegepast te worden. Indien er
met een van de drie iets misgaat
(vervuiling, aloomramp), moeten in
a1le gevallen nog redelijke alterna-
tieven beschikbaar zi-jn. Duinwater is
in dit opzicht bijzonder aantrekke-
lijk omdat het diep in de grond vrij
veilig ziE voox invloeden uit de at-
mosfeer.

GedepuEeerde StaEen geeft a1s alter-
natief het aanvullen van heL tekort
door steunleveranti-es van andere wa-
terleidingbedrijven. Deze zijn eehter
op geen enkele wLjze gegarandeerd en
leggen bovendien een Le zwate belas-
ting op het huidige transportnet:
special e _ calamiteitenleidingen komen
deze zomer structureel in gebruik met
a1s gevolg dat bij een breuk in een
transportleiding het omleiden van wa-
tervolumes a1 niet meer mogelijk is.

De omstreden capaciteitsuitbreiding
tussen Katwijk en Wassenaar, die in
LDM-kringen wordt aangeduid met
'winning B', bevindt zich aan de rand
van het gebied 'Berkheide Zuid-West',
tussen twee rijen van infiltratieplas-
sen in. De LDM is bereid om hier ho-
rizontaal Le gaan boren, alsmede om,
indien er vol<ioend6 externe capaci-
Eeit gegarandeerd kan worden, 66n van
de twee huidige infiltratierijen op re
geven. Maar de provincie gaat niet
akkoord met dit voorstel en weigert
de voor de uitvoering van de vergun-
ning noodzakelljke richtlijnen, die
vanaf 1984 net a1s de vergunning zeTf
niet meer door VROM, maar krachtens
de GrondwaLerwet door G.S. gegeven
dienen Le worden, te verstrekken. 0-
verigens is de LDM ook indirect bij de
uitvoering van haar plannen afhanke-
lijk van de provincie. Omdat de LDM bij
haar activiteiten in het duingebied
bez's-g is met 'aanleg van werken',
dient zij vLa de bestemmingsplan-pro-
cedure van de gemeente l,Iassenaar bij-
voorbeeld nog een andere vergunning
te vragen. En deze gemeente is blj
haar bestemmingsplan weer afhankelijk
van een verklaring van geen bezwaar
van.... natuurlljk, de provincie!

Het komt er allemaal dus op neer
dat Zuid-Holland de LDM geen richt-
lijnen heeft gegeven; de provincie
meende dat ze dat niet hoefde omdat
heE uitvoeren van de vergunning in
sLrijd is met haar eigen beleid. De
LDM heeft Eoen bij de provincie be-
zwaar aangetekend vanwege het feit
dat de richtlljnen niet gebruikt mo-
gen worden om het uitvoeren van de
vergunning onmogelijk te maken. 0p dit
punt gaf de provincie de LDM na ver-
loop van tijd gelijk, maar onmiddellijk
daarna paste ze haax besluit aan:
"de nieuwe winmiddelen zijn gepland op
een regeneratie-locatie, er moet ge-
zocht worden naar een betere plek;
bovendien is er voldoende water van
elders beschikbaar." In de vergunning

werd het gebied w61 goed bevonden en
dus heeft de LDM, najaar '87, tegen
deze beslissing beroep aangetekend bij
de afdeling Geschillen van Bestuur
van de Raad van StaEe, waarbij een
vljftal beroepsgronden werden aange-
voerd.

BEROEPSGROIVDEI,{

In de eerste plaats is de beschik-
king in strijd met algemeen verbinden-
de voorschriftenr o.3. de oude Grond-
waterwet lJaterleidingbedrljven meL de
daarop berustende vergunning en de
verplichting tot het geven van richt-
lijnen. In de tweede plaats, en nu
volgt de eerste van een serie begin-
selen van behoorlijk bestuur die ge-
schonden zijn, is de besehikking in
strld met het verbod van 'd6tourne-
ment de pouvoir': de provincie heeft
met het weigeren de richtlijnen voor
de uitbreiding van de winmiddelen te
geven op onterechte wijze de tenuit-
voerlegging van de vergunning tegen-
gehouden; vervolgens heeft de provin-
cie verzuimd de vergunning te wijzigen.

Ook het verbod van willekeur is ge-
schonden. Bij de afweging van de rela-
tief geringe natuurschade tegen het
gevaar van een tekort aan drinkwater
had de provincie niet in redelijkheid
LoE haar beschikking kunnen komen.

Ten vierde valt de schending van
het rechtzekerheids- of vertrouwens-
beginsel te noemen. De verantwoorde-
lijke gedeputeerde zegde in mei 1987
toe de benodigde steunleveranLies te
regelen; op 1 juli- waren er echter
door G.S. nog steeds geen gegaran-
deerde alLernatieven ontwikkeld.

Als laatste is b{j deze beslissing
het motiveringsbeginsel genegeerd:
nogmaals, het G.S.-alternatief voor
'BB is verre van toereikend en verder
kan het regeneratie-motief de beslis-
sing niet in het minst dragen.

Aldus het beroep van de LDM in de
woorden van de schrljver dezes.
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Hoe kan in de toekomsL een derge-
lijke probleemsituatie nu vermeden
worden? De heer Haijkens van de LDM
pleit voor een inEensivering van de
samenwerking tussen de opstellers
van het Grondwaterplan en die van het.
tienjarenplan. Volledige integratie
van beide plannen gaat hem echter te
ver: "het Grondwat,erplan, een facet-
p1an, moet a1s afwegingskader duide-
lijk gescheiden blijven van heE tien-
jarenplan, een sectorplan, dat meer
dient a1s een op retile mogelijkheden
getoetst wensenpakkeE. Indien er dis-
crepanties bestaan tussen beide plan-
nen, zou je dat eigenlijk al in het
tienjarenplan zelf moeten aal)ge-
ven, om zo ook de minister er tijdig
in te laten kennen." Hailkens hoopt
dat in de momenteel in ontwikkeling
zfjnde visies Lnzake het integraal
(d.i. kwalitatief en kwantitatief)
waterbeheer procedures worden ont-
wikkeld om de standpunten van de pro-
vincie en de bedrljfstak wat nader tot
elkaar te kunnen brengen.

EMMERryE
De LDM verwacht, omdat door de Raad

van State een versnelde behandeling
is toegezegd, binnen enkele maanden
uitspraak in de AROB-procedure. Maar
voor de uiLbreiding van 3 m1n3 om de
grootste risico's voor deze zomex te
vermijden is het dan al Ee 1aat. "I,ie
iropen dat de weergoden met ons zijn
(nou ja...) en we niet. worden gecon-
fronteerd met onverwacht sterke stij-
gingen in het verbruik of een breuk
in een van de transportleidingen",
aldus Haijkens. "In het geval van een
daadwerkelijk EekorE zal verlaging van
de druk op het waLer een van de eer-
ste te overwegen maat.regelen zijn;
mensen die hoog wonen zullen dan zon-
der komen te zitten."

Het blijft dus spannend. En als ik
me tenslotte even speeiaal richt op de
Leidse bestuurskundestudenten die het
later hogerop wi11en zoeken en dat
nu alvast in de letterlijke betekenis
hebben gedaan: zel nog maar even vlug
een extra kan koffie of thee, want
a1"s je er deze zomer eerst voor meL
een emmertje naar beneden moet om wa-
ter te halen, zal heL er we1 een stuk
minder vaak van komen! r

column het i" *tj oPgeaallen

Het is 
"-mi 

j opgevallen dat de inhoud
van de vorige edibie van Bestuurs-
kundige Benichten in het teken stond
van een tweetal themars. Een rsfeerr-
foto op de cover van Rosenthal en
t l Hart poserend voor een Leids poli-
tiebureau gaf een duidelijke aanwij-
zing dat een prominente plaats was
ingeruimd voor de rbl-auwe pittenr.
Dit is het jargon waarln de openbare
orde en veiligheid wordt aangeduid. Is
binnen de trendgevoelige wereld van
de Bestuurskunde aandacht voor der-
gelijke onderwerpen verklaarbaar, veel
minder is dit het geval meb een ander
thema: het denken binnen en over de
Bestuurskunde.

Wanneer auteurs als Roosink, Van de
VaIl en niet te vergeten De Vries op
een dergelijk onderwerp ingaan, moet
er weL wat aan de hand zijn. Alarme-
rend wordl het als men bedenkt dal de
bestuurskundige filosofie een van de
onderwerpen is op de Landelijke Be-
stuurskunde Dag ( 18 maart). Uit Oe

recLame folder voor de LBD blijkt dal
-onbekend voor velen- in de Leidse vak-
groep een medewerker tbestuurskundige
fil-osofier opereert. De bestuurskunde
schijnt in beweging te zijn.

Waarom heb ik deze aandachl a]ar-
merend genoemd? NieL omdat ons vak een
f kundet zgu zi7n, waarbij het denken
op de tweede plaats komt. Binnen de
sociale wetenschappen horen theorie
en toepassing hand in hand te gaan.
Het verknipte interview met Van de
Vall kan daarom maar het best vergeten
wo4den. In teleurstel-ling over de (ne-
Iaas) teloorgegane studie Sociologie,
zaT men al gauw onverstandige dingen
zeggen. De werkelijke reden voor mijn
verbazing is gelegen in het feit dat
ik tot dusverre heb aangenomen, dat
nadenken in een wetenschap gebruikelijk
is en geen bijzondere aandacht behoeft.
Dit is dus niet juisb. Zou de ware oor-
zaak een (mispl-aats) gevoel van onze-
kerheid zijn, omdat de bestuurskunde
een jonge wetenschap is en nu door
middel van aandacht voor filosofie en
theoreLisch getinle onderwerpen haar
volwassenheid zoekt?

In zijn reeks inleressante literaire
kritieken heeft De Vries (de Boudewijn
Biich van de Bestuurskunde) een gron-
dlge analyse gegeven van Toonens
rrDenken over Binnenlands Bestuurrt.
Wat mij bij het lezen van deze recen-
sie in het oog sprong was de volgende
zinsnede: rrToonen behandelt heL werk
van een zestal auLeurs. Naar mijn me-
ning vier staabsrechtgeleerden (uil
een verder verledeil, V.d.H.) en Lwee

bestuurskundigenrr. Gelet op de Sub-
litel ( I Theoriedn van de gedecentra-
]iseerde eenheidssLaat bestuurskundi
beschouwd') is dit op zijn zachtst ge-
sproken merkwaardig. Het geeft de in-
druk van een nouveau riche die tesamen
meL de aankoop van een rvoorvaderlijk
kasteel-? de portreLten van zijn voor-
ouders laat schifderen. Liever dan te
erkennen dat de bestuurskunde in Ne-
derland een refatief jonge wetenschap
is (de Godfather van de Nederlandse
bestuurskunde, Van Poelje, begon a1
voor de Eerste Wereldoorlog) verlengt
men zijn verleden. Een gevaarlijke
exercitie, die voor veel- verwarring
kan zorgen, zoals gebleken is ttit het
debat tussen Toonen en Breunese. 0m

misverstand te voorkomen, heL gaat mij
niet om het boek van Toonen als zo-
danig. Dit is een van de meer waarde-
volle bijdragen aan de bestuurskunde
in de laatste jaren. Waar het mij om

gaat is heL volgende. Aandacht voor
filosofische vragen en denken in de
besluurskunde is ultsbekend. Het mag

van mij. Maar men moel er voor waken
te veel- en te geforceerd aandachL aan
dit thema te besteden. Volwassen wor-
den i-s een groeiproces, het komt met
de jaren. Het koml niet dichlerbij
door als een jonge hond achter eigen
staarL aan te jageno

Door Michiel Nicolaas van der Hargh
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Door Hans Sleensma

Droom of werkel ij kheid?
Met de B.I.L. op excurcie. Brus-
se1 inter Luxemburg. Over de ken-
nismaking met een monster: Le-
viathan Europae. Het enige mon-
ster op aarde dat niet bestre-
den wordt om het onthoofden,
maar dat verdedigd wordt om het
te laEen groeien.

"1992 is the sdlemn date. The Missidn
of the Great Market will be fu1fi11ed",
zegt de heer Lund, directeur- generaal
Voorlichting bij de Europese Commissie
in Brussel.

Cees-Ben Velzen, jurist uiE Leiden,
wexkzaam bij het Economisch en Sociaal
Commit6, heeft 66k een duidelijke me-
ning. Gevraagd naar een mogelijke tot-
standkoming van 66n interne markt in
1992: "Ik geloof er geen barst vanl"

Voi1b, twee uitspraken uit het zelfde
Brussel . Het B:russel van de twee ge-
zichten, hoofdstad en symbool van een
verdeeld Europa.

Nota Bene. Bestuurskundestudenten vor-
men nieL bepaald het gemakkelijkste
g=hoor voor de voorlichters van de
verschillende instituties van de Euro-
pese Gemeenschappen(E.G.) . Vol klokken
en iciealen roept hun bezoek meer vra-
gen 6p dan het beantwoordt. De idee
"Europa" vervalt tot een vaag gevoel,

0pnieuw Lund, de aimabele Deen die in
knddde-Engels een warm pleidooi houdt
voor Europese eenwording op a1le fron-
ten. De Gemeenschappelijke Markt kan
a1 niet meer stuk. Er is sprake van
een "irreversable movementt'. "Het land-
bouwbeleid is succesvol (?) evenals de
lancering van de Arianne (eindelijk! ) ,
ja zelfs ERASMUS is geslaagd te noe-
men (0 ja?)". Inspelend op de herkomst
van zijn gehoor gaat Lund verder:"Euro-
pa is a1s 66n groot boeket bloemen, ha,
ha. Met de invoering van de ECU (Euro-
pean Currency Unit) dient de geldpoli-
tiek van de deelstaten op elkaar afge-
stemd te worden. Zo'n afstemming heeft
tot gevolg dat de ECU de do11ar over-
treft. Dit is een aanwijzing dat de
Europese economie sterker is dan de
Amerikaansett.

De Europese Politieke Samenwerking
is zijn stokpaardje. "Lange tijd was
de EG een economische reus en een po-
liEieke dwerg. PoliLieke zeggenschap
ontbrak bij gebrek aan een gezamelijk
opLreden. Europa dient een eigen ro1
te spelen op het wereldtoneel, zoals
onlangs Ln zake Nicaragua en het Mid-
den-0ostentr.

Lunds idealistische kijk op integra-
tie bereikt ziin hoogtepunL in zijn
gloedvol betoog over mogelijke aanslui-
ting van Oostbloklanden bij de E.G. Hij
citeert. Gorbatsjov: "Europa, het, ge-
meenschappelijlce huis waarin wij wo-
nenrr. Lunds conclusie luidt a1s volgt:
"Bundeling van economische en politie-
ke macht in Europa leidt tot superiori-
teit over de USA en de USSR. Op het ge-
bied van de buitenlandse politiek zijn
de eerste resultaten bereikt in de vorm
van de bezoeken van koning Hussein van
Jordani6 en president Mubarak van Egyp-
te. Het Utopia van de "Founding Fathers"
wordt langzaam maar zeker werkelijkheid".

De eerste barsten in het Europese Uto-
pia ontstaan Eijdens de voordracht van
een diplomaat bij de Nederlandse Per-
manenfe Vertegenwoordiging in Brussel.
Enigszins verlaat van een partijtje
squash, maakt de tweede ambtelijke sec-
retaris duidelijk dat de EG toch we1
een strikt econ6misch karakLer dragen.
"Iedere lidstaat houdt zLjn eigen fi-
nanciiile belangen angstvallig in het
oog. Nederland niet in het minst. Het
is een pure centenkwestie. Even later
laaE hij zich de volstrekt a-diploma-
tieke opmerking ontvallen, dat " Onze
Minister van Buitenlandse Zaken zLch
niet inspant voor een Europese Eenwor-
ding, maar voor een voltooiing van een
Gemeenschappelijke Markt Ln' 92". Terug
in zijn ro1 als diplomaaE ziet hij de
voortgang van de EG met "professioneel
optimisme" tegemoet.

De. brede marges van de diplomatiek
zwakken de ernsL van de uitspraken af.
A11es is nog mogelijk, maar optimisme
blijkt het toverwoord Ee zijn, waarmee
de toekomst van de EG veilig gesteld
dient te worden.

Waarom heeft het Europees Parlement
dan toch te klagen?

Volgens mevrouw E.Boot, CDA-Europar-
lementariiir, is er een duidelijke
"paradoxtt waarneembaar tussen de opti-
mist.ische plannen van de Europese Com-
missie en de praktijk van het integra-
tieprocees in de EG. "Er zLjn nog zo-
veel drempels te nemen en de procedu-
res zijn z6 tLjdrovend, dat ik grote
vraagtekens heb bij de realisering
van de Gemeenschappelijke Markt in
1992", aldus Boot.

Vraagtekens heeft 66k Cees-Ben Ve1-
zen, de beleidsmedewerker van het ESC.
Hij zet deze niet a11een bij de Euro-
peqe integratie in het algemeen, maar
ook bij het nut van de inbreng van
zijn eigen Comit6. "l,riat is nu de meet-
bare invloed van een advies met een
specifiek technisch karakter a1s het
toegestane geluidsniveau van een brom-
to1?" A1s internationaal-juridisch ex-
pert voorspelt hij weinig goeds voor
een flexibele invoering van de Gemeen-
schappelijke Markt.Het document dat de
basis moet zijn voor een verbeterde
vooruitgang, de Europese Akte(1986),
is een 'rjuridisch monstrum".

Enfin, Velzens wordt goed ontvangen.
Wat een heerlijke eerlijkheid!

Van Brussel naar Luxemburg. 0p de
Kirchberg is een heus olympisch dorp
gevestigd voor gebruik door de ver-
schillende EG-delegaties. De behuizing
van de verschillende instituties doet
een smetteloze output vermoeden.

Een bezoek aan heE Europees [Iof van
Justitie maakt nog eens duidelijk dat
de EG aan elkaar hangt bij de gratie
van talloze vexdtagen.Europese groei
betekent een toename van de stapel do-
cumenten en uren vertaalwerk.

'Leiden' doettt goed bij de EG. Bij
de Europese InvesLerings Bank zit a1-
weer een voorlichter uit de sleutel-
stad. Ditmaal een cultureel-antropo-
1oog. (Er is dus nog hoop). Hij is 'chef
de cabinett van voormalig onderwijs-
minister Pais, die nu 66n van de vice-
presidenten van de EIB is. Aan het ge-
bruik van de ECU zitten Eoch m66r ha-
ken en ogen dan Lund van de Europese
Commissie had gedacht.

Tot besluit van de kennisrnaking op 1i-
monadevisite bij het Europees Parle-
menL in Luxemburg.Hoogtepunt is hier
vanzelfsprekend het bezoek aan de
enorme vergadexzaal, die nooit a1s
vergaderzaal wordt gebruikt. Het 1e-
digste voorbeeld van Europese coijrdi-
natie.
Daarnaast is er een lezing, beter ge-
zegd co11ege, van een vakgenoot, Kees
Geers, die uit de noten in het Leerboek
Bestuurskunde van Van Braam.

In een genuanceerde analyse schetst
hij de voorlopige resultaten die be-
reikt zijn sinds de invoering van de
Europese Akte. Die va11en tegen.Geers
constateer! een ttgat in de democratie"
en er is volgens hem sprake van een
"krakende besluitvorming". Gelukkig is
er een wetenschappelijke verklaring
voor het ontmoedigende Eempo van de
Europese vooruitgang.

Aangenaam kennisgemaakt te hebben,
maar......wie bent U eigenlijk?

De voorlichtingstentakels van het
monster Europa geven te zwakke prik-
kels af om nu blij naar huis te gaan.
HeL gemeenschappelijke huis moet nog
gebouwd worden. Voorlopig rest er
niets anders dan:

My country: the Netherlandsr

MY COUNTRY EURAPEI

C\ r(l
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BESTUURSKUNDE IN
I{ISTORISCHE PANDE-AI .'

1498 - 1988

D,ror Jos Raadschelders

De studierichting Bestuurskunde is ge-
huisvest op twee plaatsett. Het hoofd-
adres kenl iedereen: Rapenburg 59 op
de hoek van de Doelensteeg. De lweede
huisvestj-ng is wellicht nieb bij ieder-
een bekend: een vleugel oP de eerste
verdieping van het Kamerlingh Onnes La-
boratorium (KOL) aan de Nieuwsleeg.
Beide panden hebben een rijke histo-
rie en deze bijdrage wil opvallende ge-
beurLenissen en personen (verbonden
rnet RAP en KOL) voor het voetficht ha-
1en.

Rapenburg 59 is het oudste van de
twee panden. Reeds in de middel-eeuwen
1s deze plek bewoond. De vroegst be-
kende eigenaar is Willem }iosschuyzen,
een ridder, die mogelijk o*:zelfde is
aLs Wittem Willenszn. Bossch"ryzen, kas-
telein (=schout) van Woerden en baljuw
en dijkgraaf van Rijtiland. fn 1517 ver-
koopt hij het pand aan PhilliPs van
der Laan. Deze op zijn beurt verkoopt
het v66r '1544 aan Jacob Fforenzn. van
Montfoort, steenbakker. Van Montfoort
moet in goede welstand hebben kunnen -

leven. Niel a1leen is het Rapenburg d?n
al- een veel bezocht adres, met nave-
nante koopprijzen, maar ook bestelt hii
bij Lucas van Leyden een schilderij:
rDe genesing van de blinde van Jerichof.
Alleen rijken konden zich dil veroor-
lovetr.

In 1564 behoort het huistot de na-
latenschap van de zoon, Dirck Jacobszn.
,eveneens sbeenbakker. Dirck Jacobszn.
behoorb tot de regentenstand. Hij is
namelijk lid van de v.roedschap ( 1575-
1580 ). tsel-angrljker is echber dat Wil-
fem van Oranje, tijdens zijn bezoek aan
Leiden in 1574 bij hem logeerde-
Willem vari Oranje benoemt hem tot bur-
gemeester en geeft Leiden de universi-
teit die een jaar later officieel ge-

opend wordt. Dit is niet de eni-ge keer
dat een Oranje in het pand verbliift.
In 1613 is prins Maurits er de gast
van eigenaar Francois Boudewijn van
Berl-icom.

Eind 15e eeuw blijken de tegen-
woordige nummers 59-63 66n pand. In
1622 word.t 66n deel afzonderlijk ven'
kochtr hr. 63. Uen jaar later wordt
het overblijvende deel gesplitst en
ontstaan de panden 59 en 61. 6

In de eerste helft van de 17" eeuw
wisselen de woningen regelmatig van
eigenaar. Tussen 1656-1673 wordt nr.
59 verhuurd. Onder de huurders treffen
we ill-ustere namen aan: mr.Frederick
i)auw, secretaris van de Rekenkamer de.
Domeinenl Johannes Heydanus, schepen
van Rotterdaml en prof. Joh. Valcke-
nier, theotoog. Na 1673 heeft nr. 59
weer vaste hoofdbewoners, waaronder
twee burgemeesters en (in de Franse
tijd) een lid van de municipalg 6"td(=gemeenteraad). In de vroege 19-eeuw
is het pand eigendom van Agatha Louj-se
van Dam, die het onder andere verhuurt
aan prof.Joh.van Voorst, theoloog en
bibliothecaris van de universiteit
(1820-1833). De erfgename, Mina van
Dam, huwt in 1835 Rudolf Care] baron
dtAblaing van Giessenburg, onder ande-
re Hoogheemraad van Schiedam. Tob 1844
wonen zij aan het Rapenburg. Daarna
wordt heb weer verhuurd; de familie
houdt het eigendom tot 1911. De laat-
ste bewoner, de arls Joh. Bruins SloL,
verkoopl het in 1948 aan de Staat.
Sindsdien zljn er de universil,aire
instellingen in gevestigd, achtereen-
volgens: het Sociologisch Instituut,
het Theol-ogisch Instituut, het Bureau
Studentenpsychologen en, sinds sept.
1984, de Inberfacul-taire Vakgroep Be-
stuurskunde. Aardig is nog Le vermel-

den dat in de kanier waar nu Studen-
tenzaken zit (mw. Gevers, frw. Van de
Vel-de, dhr. Waalkens), de serrekamer,
ook een Oranje heeft gezeten. Het is
namelijk de werkkamer geweest van
prinses Bealrix, die in het kader van
de vrije sludlerichting Rechten in
1959 een programma^Sociclogie heeft
gevolgd. Wie de 1 ?" eeuwse trap op-
loopt naar de eerste verdieplng moet
:ens denken aan het bonte gezelschap
lat daar zijn/haar voetstappen heeft
liggen: wetenschappers , bestuur"ciers ,
tlilitairen, artsen, predlkanten, boek-
handel-arenr steenbakkers en royalby..

Wij zouden het KOL haast vengeten
en dat zou kwaLijk zijn. Want in tegen-
s+-e1ling tob Rapenburg 59 geniet het
KOL wereldfaam.

Het laboratoium is gebouwd op een
deel- van het terrein dat door de be-
kende ontploffing van het kruitschip
in 1807 werd verwoest. Onder het KOL
kan men nog steeds gewelven van vroe-
gere gebouwen aantreffen. In de Twee-
ce Werel-doorlog boden zij schuilplaats
aan tal van onderduikers. De bouw van
het natuurkundlg lab onderstneepLe de
hoogten die het natuurwelenschappelijk
onderzoek in Leiden t,ussen 1 BB0 en
1930 had bereikt. Het gebouw is later
vernoemd naar Heike Kamerlingh Onnes,
die met zi-in onderzoek naar lerge lem-

peraturen wereldberoemd werd. In 1 908
slaagt hij er in hel-ium vfoeibaar Le
maken. De instatlatle die hii z6lf
hiervoor heeft gebouwd, slaaL nog
steeds in een ruimle op het KOL.
Voorts ontdekt hij in 1911 de super-
geleidende toesland van meLalen. Nog
steeds wordt in Leiden het lage tempe-
raturenonderzo'ek, in relatie toL super-
geleiding voortgezet. Lees de krant en
weet hoe aclueel- dit is. Kamerlingh
Onnes krijgt, in 1913 de I'lobelprijs.
Genoemd moet ook worden Hendrik A.
Lorentz, eveneens natuurkundi-ge en
Nobetprijswinnaar ( 1903). Zi-5n onder-
zoek in de electrodynamica is de grond-
slag geweest voor de door Al-bert Ein-
stein ontworpen relabiviteitstheorle.
En dan is er nog Paul Ehrenfest,
hoogleraar naluurkunde , die tal- van
bultenlandse coilegars naar Leiden
haalde. liie de oudbouw van het KOL
inloopt bedenke dat deze J Neder-
landse natuurkundigen grote aantrek-
kingskracht uitoer'enden: Einstein
ireeft in Leicien college gegeven, Md-
Came Curie (radium) is hier geweest,
evei'ials Niels Bohr (atoomtheorie,
quantummechanica ) .

De geschiedenis van het RAP is voor-
al aardig omdat er zoveel besLuurders
hebben gewoond. De geschiedenis van
hei KOL is voora1 imposanto
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Oaerlegorgaan Studenten Belangen M E D.E D E.L ING E N
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BUREAUCRA; iE
1!= 87
volcioerrde 34%
onvoldoende 65%

STAATS EN BESTUURSRECHT
N=107
voldoende 69%

onvofdoende 31%

DOCTORAAL II

RECHT VAN DE LAGERE PUBLIEKRECHTER-

Onlangs hebben drie nieuwe studenten-
vertegenwoordigers plaatsgenomen in
het vakgroepbestuur van BesEuurskunde.
Bij de vertegenwoordigers kwamen de
volgende vragen naar boven:
* Is het mogelijk voor een studenten-
vertegenwoordiger om zelfstandig a1le
individuele problemen van studenten
betreffende hun studie in een alge-
meen sLandpunt te verwoorden?
* Laat de kwaliteit van de wijze
\4raarop de belangen van de studenten
worden samengebrachL en vertaald op
deze manier niet te wensen over?

A1s antwoord op deze vragen is het
idee ontstaanreen orgaan op te richten
ten einde het contact tussen bestuurs-
kunde studenten en hun vertegenwoordi-
gers te verbeteren.Een overlegorgaan
dat zich regelmaLig beraadt over de
binnengekomen problemen rwensen, op- en
aanmerkingen van studenlen ten aanzien
van de studie.

Het overlegorgaan zolJ naa! de mening
van de initiatiefnemers de volgende
functies kunnen gaan vervullen:
- Localisatie van problemen;behalve
dat het overlegorgaan benaderd kan
worden door studentenrwordt er gedacht
aan opiniepeilingen.
- Bundeling van en overleg over de
binnengekomen informaLie.

- Formulering van standpunten die uiL-
gangspunt, zijn voor verder overleg met
de vakgroep.

IIet overlegorgaan zou een grote bij-
drage kunnen leveren aan de inhoude-
lijke taak van de studentenverLegen-
woordigers.

Concreet is er de laatste weken het
volgende gebeurd: Het idee is voorge-
iegd aan het vakgroepbestuur en is
door de leden daarvan positief ont-
vangen.Daarnaast is er in de 'Mare'
een oproep geplaaEst waarin aan stu-
denten gevraagd wordt mee te werken
aan de onLwikkeling en definitieve
Lot.standkoming van het'Overlegorgaan
Studenten Belangen' (0SB) .

In de volgende B.B. wordt U nader
geinformeerd over de onEwikkelingen
aangaande de'0SB' .Belangstellenden
kunnen informatie inwinnen bij de
s tudenLenverLegenwoordigers

De initiatiefnerners,
Jolanda van den Berg
Toontje van der Kruk
Paula van Kesteren
Jos van Wetten
Anneke Nauta
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PROPEDEUSE

M&T 18 OTJDE STOF
N=4J
voldoende 79%
onvol-doende 21%

M&T' 18 NIEUWE STOF
ll= li5
vol-doende 55%
onvoidoende \5%

]NLE]DING STATIST]EK
N= 28
voldoende 39%
onvoldoende 61%

ECONOMIE
N= 183
voldoende 23%
onvol-doende 77%

2e IEgLInNTAMEN polrrrcoLOGrE
li= 228
voldoende 61%
onvol-doende 39%

]NLETD]T]G BESTUURSKUNDE
IiJ= 305
voldoende 40%
onvoldoende 60%

HERTENTAMEN BESTUURSKUNDE II THEMAIS
Itl= 15
vol-doende 64%

onvoldoende 36%

BAS]SDOCTORAAL

SOCIOLOGIE
l\= Ub

voldoende 65%

onvol-doende 35%

GROTE MOGENDHEDEN

N= 130
voldoende 58%
onvoldoende \2%

BESTUUR EN BESTUURSPROCESSEN
i'l= 107
vol-doende 75%
onvoldoende 25%

L]JKE LICHAMEN
Irl= 15
voldoende 100%
onvoldoende 0%

INLEIDING ORGAN]SAT]ESOC]OLOGIE
i\.I= 30
vofdoende 53%
onvol-doende 47%

CENTRALISATIE & DECENTRAL]SATIE
1t1= 62
voldoende 47%

onvofdoende 53%

HERTENTAI'IEN BESLISSINGSTHEORIE
N= 24
voldoende 54%
onvoldoende \6%

DOCTORAAL I]]

IOM IV REGELGEVE]{
N=4
voldoende 100%
onvofdoende 0%

BELEIDSANALYSE
i'l= 17
voldoende 100%
or'1v ol-doende 0%
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BOEKHANDEL

KOOYKE,R

O heeft een zeer uitgebreide voorraad voorgeschreven en
aanbevolen boeken voor alle faculteiten.

O biedt de mogelijkheid tot kopen op rekening.

O levert het komplete pakket, inclusief buitenlandse titels
zo goedkoop mogelijk.

Een bezoek aan KOOYKER
is een studie waard!

Nieuwe Rijn 13,1.5-16, Leiden. Tel. 071-144146
vanaf 20 mei: Breestraatg3, Leiden TeI.071"-160560

Openingstijden:
Maandag van 13.00 - 18.00 uur; Dinsdag t/m vrijdag van 09.00 - 18.00 uur;

Zaterdagvan 09.00 - 17.00 uur; Donderdag koopavond van 19.00 - 21,.00 uur '

en

Leidse Plein AZL,, Rijnsburgerweg 10, Leiden.
Telefoon 07L - 2l741s

Openingstijden:
Maandag t/m vrijdag van 10.30 - 18.00 uur;

Donderdag koopavond;
Zaterdagvan 13.30 - 17.00 uur
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